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سرویس سیاســی - این قانون حجاب 
مــردم را در کوتاه مدت جلوی هم دیگر و نیز 
جلوی ســاختار قرار می دهد اما در بلندمدت 
مردم را متحداً در برابر حاکمیت قرار می دهد. 
به این صورت نیست که مردم همیشه با همدیگر 
جنــگ کنند، هر کدام شــیوه و راه خود را پیدا 
کــرده و نفرتشــان را متوجه یک جا می کنند.

عبــاس عبدی، فعال سیاســی اصلاح طلب، 
درباره قانون عفاف و حجاب گفت آن هایی که 
مصوب کردند بروند دولت را استیضاح کنند و 
کنار بگذارند؛ سپس آقای جلیلی یا آقای قالیباف 
را که متناسب با اجرای این مصوبه هستند، روی 
کار بیاورند. دلیل نــدارد رئیس جمهوری که 
مواضع خود را روشن گفته است، اقدامی را که 
بــه آن اعتقادی ندارد، انجام بدهد. در روزهای 
اخیر، چالش هایی درباره قانون عفاف و حجاب 
در فضای سیاســی و رسانه ای میان موافقان و 
مخالفان آن ایجاد شــده اســت. خاصه آنکه 
مسعود پزشکیان، رئیس دولت چهاردهم با این 
قانون مخالفت کرد و رسما تاکید کرد که قانون 
حجاب قابل اجرا نیست.  عباس عبدی، فعال 
سیاسی اصلاح طلب، با اشاره به نظر پزشکیان 
درباره قانون عفــاف و حجاب به خبرگزاری 
خبرآنلایــن گفت »آن هایی که مصوب کردند 
بروند دولت را استیضاح کنند و کنار بگذارند؛ 
سپس آقای جلیلی یا آقای قالیباف را که متناسب 
با اجرای این مصوبه هستند، روی کار بیاورند. 
دلیل ندارد رئیس جمهوری که مواضع خود را 
روشن گفته است، اقدامی را که به آن اعتقادی 
ندارد، انجام بدهــد. دیگران تصویب کردند، 
پزشــکیان بر خلاف عقیده اش انجام بدهد؟«  
وی با اشاره به نوع مجازات های مشخص شده 
در قانون عفاف حجاب نیز بیان کرد »اگر شــما 
بخواهید نماز بخوانید، باید اعتقاد داشته باشید 
و الا خواندن آن به چه دردی می خورد. مسئله 
حجاب نیز تا حدی از همین نوع اســت. این 
افراد در خانه و محیط های بسته چه کار خواهند 

کرد؟«  ساکتین حجاب موضوع دیگری بود که 
عباس عبدی در واکنش به آن گفت »هر نیروی 
سیاسی که در برابر مسائل سکوت کند، کم کم 
موجب حذف خودش می شــود. برای دفاع از 
خودشان، انقلاب و اسلام باید به میدان بیایند، 
نترسند و این سکوت کمکی به آنان نمی کند.« 
مشروح گفت و گوی با عباس عبدی، 

فعال سیاسی اصلاح طلب را بخوانید؛
آقای عبدی! قانون عفاف و حجاب 
بــه مرحله ابلاغ و اجرا نزدیکتر شــده 
اســت، پیش بینی شما از واکنش مردم 
و جامعه به اجرای این قانون چیســت؟ 

همراهی یا اعتراض یا ... 
 قانون عفــاف و حجاب به ابلاغ نزدیک 
شده است اما بعید می دانم به اجرا نزدیک شده 
باشــد. مجری هر قانونی باید آن را قبول داشته 
باشد. شما اگر دزدی را جرم ندانید، هیچ وقت 
دزد را دســتگیر و بــا او برخورد نخواهید کرد 
زیرا جرم نمی دانیــد؛ پس اگر حکومت آن را 
جرم بداند، و در عین حال شما را مجری مبارزه 
با دزدی کند، شکســت مــی خورند. البته و از 
آن جایی که همه ما دزدی، قتل، جاسوســی و 
تهمت زدن را جرم می دانیم، با همه کسانی که 
این اقدامات را انجام می دهند برخورد خواهیم 
کــرد.  امکان ندارد شــما نظر مــردم را درباره 
قانون سرقت بپرســید و حتی ۰۵ درصد آنان 
بگویند جرم نیست. ولی با این مصوبه پوشش 
زنان علاوه بر اکثریت مردم، اغلب مجریان نیز 
مخالف هستند، یعنی یک تعداد زیادی به اجزای 
مصوبــه اعتقاد نــدارد و یک عده دیگر معتقد 
نیستند که با افرادی که پوشش متعارف دارند، 
چنیــن برخوردهایی صورت بگیرد. بنابراین، 
مصوبــه ای که مورد قبول مردم و مجریان خود 
نباشد، پیشاپیش شکست خود را پذیرفته است.  
دیگران قانــون حجاب را تصویب 
کردند، پزشــکیان برخلاف عقیده اش 

انجام بدهد؟
 واکنش دولت آقای پزشکیان به این 
قانون را چطور پیش بینی می کنید؟ فکر 
می کنید دولت مجبور به اجرا شــود یا 
راهکار جایگزینی طراحی کند؛ مثلا ارائه 

لایحه اصلاحی؟ 
 آقای پزشکیان در مصاحبه دوشنبه شب 
خیلی روشن در این باره سخن گفتند، پیش از 
آن هم در جلسه هیأت دولت و در ایام انتخابات 
در ایــن باره صحبت کرده بودند. او اصلا نمی 
توانــد برخلاف حرف هــای خود عمل کند. 
وقتی می گوید نمی توانیم قانون را اجرا کنیم، 
یعنــی صادقانه حرف می زند و نمی تواند اجرا 
کنــد.  آن هایی که مصوب کردند بروند دولت 

را اســتیضاح کنند و کنار بگذارند؛ سپس آقای 
جلیلی یا آقای قالیباف را که متناسب با اجرای 
این مصوبه هستند، روی کار بیاورند. دلیل ندارد 
رئیس جمهوری که مواضع خود را روشن گفته 
است، اقدامی را که به آن اعتقادی ندارد، انجام 
بدهد. دیگران تصویب کردند، پزشــکیان بر 

خلاف عقیده اش انجام بدهد؟ 
ایــن قانون در بلندمــدت مردم را 

متحداً در برابر حاکمیت قرار می دهد
 برخی معتقدند ایــن قانون از یک 
سو مردم را مقابل حاکمیت و از یک سو 
مردم را رودروی یکدیگر قرار می دهد، 
این موضوع چقدر خطر برای کلان نظام 

و حاکمیت محسوب می شود؟ 
 ایــن قانون مردم را در کوتاه مدت جلوی 
هم دیگر و نیز جلوی ساختار قرار می دهد اما در 
بلندمدت مردم را متحداً در برابر حاکمیت قرار 
می دهد. به این صورت نیست که مردم همیشه با 
همدیگر جنگ کنند، هر کدام شیوه و راه خود را 
پیدا کرده و نفرتشان را متوجه یک جا می کنند.  
بحث اعتقاد نیست، هدف زمین زدن 

دولت پزشکیان است
 اصــرار حامیان قانــون عفاف و 
حجاب را بایــد برمبنای اعتقاد ببینیم 
یا تلاش برای ســنگ اندازی در مسیر 

حرکت دولت پزشکیان؟ 
 اساســا بحث اعتقاد نیســت، اگر بحث 
اعتقاد بود پس چرا اغلب علما و مراجع کاری 
به این مســائل ندارند. منتقد هم هستند و این 
کارها را رد می کنند و قبول ندارند. در ســنت 
نبوی و سیره ائمه اساسا این کارها مشاهده نمی 
شود. در صدر اسلام بسیاری از زنان لباس کافی 
برای پوشیده نگهداشتن خود نداشتند. ولی به 
قول آقای رئیس مجلس، این کارها هویت این 
افراد شــده است و حالا چرای آن را خودشان 

می دانند.
 برای بقیه این کارها هویت نیســت و او 
نمــی گوید به چه حقی باید هویت خودش را 
قانون کنــد. دیگران همچین هویتی را ندارند. 
بنابراین، این یک بخش مســئله است و روند 
گذشته نشان می دهد که دیر یا زود این هویت 
شکسته خواهد شد. به نظر من هدف اصلی این 
افراد از اقدامات خود زمین زدن دولت پزشکیان 
است. و نه چیز دیگر. ابتدای دولت پذیرفتند که 

مصوبه را مسکوت بگذارند. 
مصوبه حجاب بــه نظم اجتماعی 

ربطی ندارد
 برخی بــر این باورنــد که چون 
گشت ارشــاد و برخوردهای فیزیکی 
در این قانون حذف شــده است، اجرای 

آن اشکالی ندارد. نظر شما در این باره 
چیست؟ 

 اساسا، مسئله حذف گشت ارشاد نیست. 
مسئله این است که فلسفه جرم چیست؟ فلسفه 
جرم نظم اجتماعی و عفت عمومی است. این 
مصوبــه به نظم اجتماعی ربطــی ندارد. اینکه 
فردی روسری به سر دارد یا خیر، شرعی هست 
یا خیر بحث دیگری است. در فقه موجود درباره 
حرمت زدن ریش مردان هم ســخن گفته شده 
ولی اکنون خیلی ها ریش خود را می زنند، اتفاق 
خاصی هم رخ نمی دهد. دختران نیز روسری 
خود را بر می دارند.  بنابراین، این مسئله ربطی 
به نظم اجتماعی ندارد. عفت عمومی هم یک امر 
سیال، نسبی و عرفی است. در عرف جامعه نیز، 
افراد محجبه موافق این نوع برخورد با کسانی 
که روسری ندارند نیستند. بله، فردی لخت می 
شــود یا لباس دو تیکه پوشیده و به خیابان می 
آید، او را مجازات کرده و همه هم استقبال می 
کنند؛ مشکلی ندارد. هدف این ماجرا یک تحقیر 
عمومی اســت که از طریق این مصوبه خود را 

نشان می دهد.
اعتراض بانک مرکــزی و وزارت 
اقتصاد به برداشتن پول از حساب مردم
 جریمه های مالی که گذاشته شده 
و برداشــت آن به صورت مســتقیم از 
حســاب مردم، چقدر ممکن است باعث 

خشم مردم شود؟ 
 اصولا، این نوع کارها بسیار زیان بار است 
و درکــی از تبعات این کارهــا ندارند. وزارت 
اقتصاد و بانک مرکزی به شــدت معترض این 
مســئله هســتند و می دانند که این اقدام چه 
عوارض خطرناکی برای اقتصاد کشــور دارد. 
بنابراین، کسانی که این قانون را تصویب کردند 
یا درکی از مســائل ندارند یا به دنبال زمین زدن 

مردم هم هستند. 
مردم انواع راه ها را برای دور زدن 

قانون پیدا خواهند کرد
 برخی با نگاه سلبی معتقدند که این 
جریمه ها مردم را به ســمت همراهی با 
قانون می برد، مشخصا نسلِ زد ممکن 
است با این روش های سلبی تن به یک 

قانون بدهد؟ 
 اساسا، فرض کنیم، تعداد زیادی این اقدام 
را انجام دادند. این هیچ مسئله ای را حل نخواهد 
کرد؛ چرا؟ چون تمام این کارها به نوعی تحقیر 
و دشــمن درست کردن اســت. از آن گذشته، 
مســائل اصلی جامعه ایران روسری سر کردن 
زنان در خیابان نیســت. ضمن اینکه این قانون 
راه را باز کرده یک شــال را همین طوری روی 
سر بیندازند، یعنی یک ذره سر را بگیرد کفایت 

می کند. این مســئله مهم نیست. مسئله ی مهم 
اعتقاد به چنین رفتار تحقیرآمیزی است. اگر شما 
بخواهید نماز بخوانید، باید اعتقاد داشته باشید 
و الا خواندن آن به چه دردی می خورد. مسئله 
حجاب نیز تا حدی از همین نوع است. این افراد 
در خانه و محیط های بسته چه کار خواهند کرد؟ 
بعد کم کم با فضاهایی مواجه خواهیم شــد که 
زنان در کنار مردان، بتوانند دو تیکه بپوشــند یا 
عریان باشــند و حکومت نیز نتواند کاری کند. 
ولی ملزم هســتند که اگر در خیابان بیایند جور 
دیگری باشند. این اقدام اصلا مسئله را حل نمی 
کند و ایجاد نفــرت، کینه و دوگانگی رفتاری 
خواهد کرد. مردم انواع راه ها را برای دور زدن 
قانون پیدا خواهند کرد، خیالتان راحت باشد.  

وظیفــه دولت حل مســئله دینی، 
اخلاقی مردم نیست

 پیشنهاد شــما به دولت و مجلس 
برای کم کردن هزینه های اجرای چنین 

قانونی چیست؟ 
 هیچ پیشنهادی ندارم، کلا باید نگاهشان به 
فلسفه جرم تغییر کند. وظیفه دولت حل مسئله 
دینی، اخلاقی مردم نیســت. نظم اجتماعی و 
عفت عمومی هم مســئله عرفی اســت. نمی 
توانند آنچه را که ۸۰ درصد مردم با آن مخالف 
هستند، تبدیل به قانون کنند.  دیدید که در مسئله 
ماهواره نیز شکست خوردند، جز نفرت و پایین 
آمدن ناکام با راپل نتیجه دیگری نداشت و منجر 
به تضعیف نهاد انتظامی هم شد. باید این قانون 
را پس بگیرند و با یک فلســفه جدید اقدام به 

قانون نویسی کنند.  
اصولگرایان سنتی جریان اصیلی 

هستند و باید به میدان بیایند
 آقای عبدی! به نظر می رسد که در 
طیف اصولگرا هم این قانون منتقدانی 
دارد امــا بخاطر تــرس از تندروها و 
حامیان این قانون، به سکوت رسیده اند 
و به نوعی باید به آنها ساکتین حجاب 
لقب داد، این ترس چقدر در دراز مدت این 

جریان را مقابل مردم قرار خواهد داد؟ 
 هر نیروی سیاســی که در برابر مســائل 
ســکوت کند، کم کم موجب حذف خودش 
می شــود. برای دفاع از خودشــان، انقلاب و 
اسلام باید به میدان بیایند، نترسند و این سکوت 
کمکی به آنان نمی کند. بحث این نیســت که 
دعــوا کنند اما نظرشــان را به صورت صریح 
بگویند.  البته بخشی از جریان اصولگرای سنتی 
به میدان آمدند اما نیاز است که حضور بیشتری 
داشــته باشند تا اثرگذاری داشته باشند. جریان 
اصولگرای سنتی، جریان اصیلی هستند و نباید 

به این راحتی تضعیف شوند.

عبدی فعال سیاسی اصلاح طلب:

دلیل ندارد رئیس جمهوری که مواضع خود را روشن گفته اقدامی که به آن اعتقادی ندارد انجام دهد

سیاسی

عارف گفت: در انتخابات ۵۰ درصد مردم آگاهانه رأی ندادند. رویکرد وفاق ایجاد می کند که بررسی کنیم علت عدم این حضور چیست؟  
اگر قصد مشــورت به آقای وفاق ملی به این معنا نیست که حاکمیت هر چه گفت مردم بگویند چشم.

رئیس جمهور را داشــتم، قطعاً به 
ایشــان می گفتم که ســناریوهای 
صدا و سیما را برهم بزنند. این نوع 
صحبت کردن، این نوع نشاندن و 
این نوع ســؤال پرســیدن، بیشتر 
برای تخریب رئیس جمهور است 
تــا اینکه پیامی به مردم برســاند. 
آنچه که دیشــب از رئیس جمهور 
دیدیم، همان صداقت و شفافیت 
همیشــگی بــود امــا در مقابل، 

شیطنت های صدا و سیما را شاهد بوده ایم.
به گونه ای که تلاش داشــتند با سؤال های متعدد و پریدن در میان کلام 
رئیس جمهور، به این پاسخ برسند که دولت می خواهد همه چیز را گران کند 
و با پیش کشاندن بحث مهم بالا رفتن نرخ بنزین اجازه ندهند کلام ایشان به 
درستی منعقد شــود. اما موضعگیری رئیس جمهور در بحث حجاب -که با 
شــیطنت صدا و ســیما، تنها دو دقیقه آخر گفت وگو به آن اختصاص یافت- 
قابل توجه بود. رئیس جمهور به خوبی به مشکلات پیش روی اجرایی شدن 
ایــن قانون واقف بود. این قانون نه تنها اجرایی نیســت بلکه زمینه ای برای 
تخریب بیشتر اعتقادات مردم و برای درگیری های بیشتر اقشار مختلف است. 
ایشــان با صداقت همیشگی خود اعلام کرده اند که زمینه ای برای اجرای آن 

را در دولت نمی بینند.
مسعود پزشکیان درگیر مسائل اجرایی کشور شده و مواردی را که مطرح 
کرد، کلیات بود. ایشــان می توانســت بعضی از مسائل و مشکلات اجرایی 
کشــور را بیان کند. ایشــان همیشه ابا دارد از اینکه بگوید در گذشته چه بوده 
و قبلی ها چه کرده اند، اما باید بطور شــفاف مشکلات را می گفتند. بودجه ای 
 را که دولت به مجلس فرســتاده، در همان قالبی تدوین شــده که در گذشته 

می شد. 
به عبارتی چند هزار میلیارد تومان از این بودجه صرف مسائلی می شود 
که خود آقای پزشکیان در تبلیغات انتخاباتی مخالف آن نوع هزینه کردها در 
کشــور بود. او می توانســت بگوید که ما نمی خواستیم چنین بودجه ای را به 

مجلس بدهیم. 
می توانســت بگوید که اگر 12 میلیارد دلار پول دست دولت است، بقیه 
امکانات کشور دست چه کسانی است و هزینه ها صرف چه مواردی می شود. 
اما نگفت. البته نمی توان صدا و سیما را در این مورد بی تقصیر دانست. چنان 
رئیس جمهور را سؤال پیچ می کردند که دیگر فرصتی برای طرح موضوعات 

دیگر نبود.
آقای پزشــکیان باید روال صدا و ســیما را بهم بزند. ضرورتی ندارد که 
ایشان بیش از یک ساعت در مقابل دوربین صدا و سیما بنشیند و حرف بزند. 
ایشــان می تواند هر وقت که تمایل داشــت رسانه ها را دعوت کند و تنها دو 
جمله بگوید که برای مردم قابل قبول باشد. وگرنه حضور در برنامه هایی که 

از قبل معلوم است که در آن چه گفته خواهد شد، فایده ای ندارد.

صداقت رئیس جمهور، شیطنت 
صدا و سیما

عارف معاون اول رییس جمهور:

وفاق ملی به معنی چشم گفتن مردم به حاکمیت نیست

سرویس سیاســی - محمدرضا عارف معاون 
اول رییس جمهور گفت: نهادهایی مثل کتابخانه ملی، 
فرهنگستان ها و دانشگاه ها باید به دولت بگویند که در 
شــرایط کشور مسئله اولویت چیست، ما به عفاف و 
حجاب اعتقاد داریم اما آیا در این شــرایط کشور، این 

مساله باید مهمترین مسئله کشور شود؟ 
محمدرضا عارف معاون اول رییس جمهور در 
هشتاد و هشتمین جلسه هیأت امنای سازمان اسناد و 
کتابخانه ملی گفت: شــما باید به عنوان یک سازمان 
مرتبط با اندیشمندان و نخبگان بررسی کنید و بگویید 
که در مورد مسائل کشور و مردم آیا به صرف اینکه در 
مجلس یا دولت طرحی مطرح می شود آیا سایر نهادها 

بدون نظر دادن نسبت به آن طرح باید تابع باشند؟ 
معاون اول رئیس جمهــور تصریح کرد: امروز 
تصمیم ساز، تصمیم گیرنده و مجری یکی شده است 
و به همین دلیل اســت کــه وقتی یک طرحی مطرح 
می شــود که مســئول آن، یک ســلیقه خاص، یک 
نفوذی و یا حتی یک غیرمســئول بوده است که یک 
حادثه کوچک را بزرگ کرده اســت و با بحران روبرو 
می شــویم.  عارف به عنوان نمونه به حوادث ســال 
1۳۷۸ اشاره کرد و گفت: یک روزنامه بسته می شود، 

 چند دانشجو اعتراض می کنند ولی کار به جایی 
می رســد که کشــور با بحران روبرو می شــود. 
در حالی که در زمانی که رئیس دانشــگاه تهران 
بودم، هر ســاله موارد مشابهی اتفاق می افتاد، اما 
آن را بــدون تبعاتی حل می کردیم.  وی افزود: ما 
مرکز اسناد و کتابخانه ملی را صرفاً یک کتابخانه 
دانشگاهی نمی بینیم،  اینجا خانه اندیشمندان است 
و این مجموعه باید تصمیم سازی کند. اگر جایگاه 
کتابخانه ملی مشخص شود و مسائل را به تصمیم 
گیرندگان و مجریان گوشزد کند، آن وقت است 
که مسیر به درســتی پیش می رود. شما به عنوان 

اندیشمندان باید بگویید امروز اولویت مردم چیست 
و مسائل فرعی کدام است تا تصمیم گیرندگان به سراغ 
مســائل اصلی مردم بروند.  معاون اول رئیس جمهور 
با اظهار گلایه از اولویت قرار گرفتن مسائل فرعی در 
کشور، تصریح کرد: یک مسئله فرعی مطرح می شود 
و به اشــتباه اولویت می شــود.  عارف در این زمینه به 
قانون ممنوعیت آنتن ماهواره اشــاره کرد و گفت: در 
زمانی کــه ممنوعیت آنتن ماهواره در مجلس مطرح 
شد، به شدت مخالفت کردم چون معتقد بودم فناوری 

آنتن های ماهواره آنقدر به ســرعت رشد خواهد کرد 
که دیگر در پشــت بام نمی مانــد، دلیل دیگری هم 
کــه ارائه کردم، این بود که مــا به مردم تمرد از قانون 
را نشــان می دهیم، دلیلش هــم این بود که این قانون 
اشکال داشت.  وی افزود: نهادهایی مثل کتابخانه ملی، 

فرهنگستان ها و دانشگاه ها باید به دولت بگویند که در 
شــرایط کشور مسئله اولویت چیست، ما به عفاف و 
حجاب اعتقاد داریم اما آیا در این شــرایط کشور، این 

مساله باید مهمترین مسئله کشور شود؟
 معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به موضوع 
وفاق ملی، گفت: فرهنگستان ها و نهادهای علمی مانند 
مرکز اسناد و کتابخانه ملی، باید وفاق را تعریف کنند، 
آیا تنها منظور، وفاق بین نهادهای حاکمیتی است؟ ما 
به این نتیجه رسیدیم که می توانیم با سایر قوا بنشینیم 

و گفت وگو کنیم اما آیا وفاق منحصر به این است؟
 عــارف با بیان اینکه وفاق ملی امری دوســویه 
اســت، تاکید کرد: وفاق ملی به این معنا نیســت که 

حاکمیت هر چه گفت مردم بگویند چشم.
 وی افزود: در انتخابات ۵۰ درصد مردم آگاهانه 
رأی ندادنــد. رویکرد وفــاق ایجاد می کند که 
بررســی کنیم علت عدم این حضور چیست؟ 
 ما باید به جایی برســیم که همه مردم علاقمند 
بــه شــرکت در انتخابات شــوند.  معاون اول 
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در اواخر دهه ۷۰ 
و اوایل دهه ۸۰ خیلی از طرح هایی که تصویب 
شــده بود عملا متوقف بود در آن دوران نفت را 
با قیمت ۷ دلار می فروختیم اما ما برای گسترش 
مرکز اســناد و کتابخانه ملــی با جدیت تلاش 
کردیم تا کتابخانه ملی و مرکز اســناد به شکل 

امروزی تاسیس شد.
 عارف یادآور شد: اکنون شما باید بگویید که چه 
نقشی دارید؟ آیا کتابخانه ملی تنها همان نقش کتابخانه 
دانشــگاهی را دارد، اگر این طور اســت خیلی از این 
ساز و کارها مورد نیاز نیست اما آنچه که توقع می رود 
ماموریت فراملی کتابخانه است که باید به مسائل کلان 
بپــردازد و در دولت چهاردهم به دنبال ارتقاء جایگاه 
کتابخانه و مرکز اسناد هستیم و من از شما می خواهم 
طرحی را در هیات امنا بیاورید که به ارتقاء این سطح 

کمک کند.

ســرویس سیاســی - این 
حرف ها را زدم تا به شما بگویم من 
در حلقه اول تصمیم سازی های دکتر 
پزشــکیان نیستم؛ هر چند جامعه و 
بسیاری از این افراد یک چنین توقعی 
دارند، اما بعد از شورای راهبری بنده 
تقریبا از همه تصمیم گیری ها حذف 

شدم.
 محمد جواد ظریف در جلسه 
دفتر سیاســی حــزب اعتماد ملی 
ســخنرانی کرده است.   بخش هایی 
از اظهارات او را در ادامه می خوانید:

 اگر آقای دکتر پزشکیان روز شنبه 1۶ تیر رای نمی آوردند، احتمالا به مجلس 
باز می گشتند. اما من قطعا نمی توانستم به اتاقم در دانشگاه تهران بازگردم. چرا این 
حرف را می زنم؟ قبل از انتخابات پس از شهادت آقای رییسی قرار بود سخنران 
افتتاحیه کنفرانسی در دانشکده خودمان باشم که امسال پنجمین سال آن بود و ۴ 
سال قبل این کنفرانس را شخصا افتتاح کرده بودم، امسال هم من سخنران افتتاحیه 
بودم، اما مرا حذف و دکتر مقیمی، رییس سابق دانشگاه را دعوت کردند. این مسائل 
تازه قبل از انتخابات و زمانی بود که من در صدا و سیما رفتم و کت در آوردم و عرق 
ریختم. همه دوستان سختی ها را تحمل کردند تا فرد خوبی مثل دکتر پزشکیان، 

رییس جمهور کشور شود و همگی به او افتخار می کنیم.
  این حرف ها را زدم تا به شما بگویم من در حلقه اول تصمیم سازی های دکتر 
پزشکیان نیستم؛ هر چند جامعه و بسیاری از این افراد یک چنین توقعی دارند، اما 
بعد از شورای راهبری بنده تقریبا از همه تصمیم گیری ها حذف شدم. بنده هم در 
نگرانی هایی که درخصوص انتصاب استانداران و... وجود دارد، شریکم. اما باید 
قبول کنیم نگرش رییس جمهور این گونه است. البته آقای دکتر پزشکیان قصد باج 
دادن به کسی را ندارد. خودشان هم اعلام کرده اند قصد دارند از هر فرد توانمندی 
استفاده کند. اگر فردی را توانمند بداند، برایش مهم نیست رییس ستاد قالیباف و 
حتی رییس ستاد سعید جلیلی باشد. الزاما نباید اصرار کنیم )که دکتر پزشکیان( 
نگاه ما را بپذیرند. مردم ایشان را انتخاب کرده اند نگاه ایشان این گونه است که باید 
به این کشــور خدمت کنند. مبنای خدمت این است که با هم دعوا نکنیم. فردی 
پرسید که چرا اسم این دولت را دولت وفاق گذاشته اید؟ )دکتر پزشکیان( گفتند 
به خاطر اینکه قشنگ نبود بگذاریم دولت »دعوا نکنیم!« مبنای ایشان این است که 
ما با کسی دعوا نداریم. نگرش ایشان است و به آن اعتقاد دارد. وظیفه ما کمک به 
رییس جمهور است تا این ایده به ثمر بنشیند.  من اساسا نه اصلاح طلب هستم و 
نه اصولگرا؛ بنابراین نمی دانم جناح مقابل، کدام جناح می شود! اما نمی دانم اقلیت 
اکثریت نما چقدر به این توافق اعتقاد دارند. برداشتم این است که اعتقادی ندارند. 
اما دکتر پزشکیان معتقد است با همین روش و دست فرمان می توانند موفق شوند. 
ایشان در مسیر خودشان استوار هستند. ما هم با ایشان قرار گذاشتیم که کمک کنیم 
و هم از دکتر پزشکیان انتخاب بهتری نداریم؛ بنابراین توقعات ما باید با واقعیت ها 
همخوان باشد. احزاب و تشکل های مدنی اگر می خواهند پیشرفت کنند، به جای 
جمع های رقابتی و محفلی باید جمع های مبتنی بر پلتفرم شکل بدهند. احزاب باید 
چارچوب فکری داشته باشند نه چارچوب محفلی. احزاب ایران اصولا گروه های 
محفلی هستند و بر اساس رفاقت های دیرینه تشکیل شده اند. وقتی احزاب قوی تر 

شوند می توانند کادر سازی کنند و مبتنی بر یک نگرش اقدام کنند. 
قصد دارم بحثی را مطرح کنم که به نظرم راه خروج از بحران های داخلی و 
خارجی کشور است. اول اینکه محور همه تصمیم سازی ها باید ایران باشد. ایران 
از ابتدای قاجار تحقیر شده، مورد تهاجم قرار گرفته و همواره سرزمین و قلمرو از 
دست داده است؛ بنابراین نگاه ایران و ایرانی به همه چیز تهدیدمحور بوده است. 
این کشور همواره با هجمه های بیرونی مواجه بوده که به داخل نیز تسری پیدا کرده 
است. وقتی این دیدگاه تسری پیدا می کند و مسلط می شود همسایه ها هم تهدید 

دیده می شوند، خانم های کشور هم تهدید دیده می شوند. 
اینترنت تهدید دیده می شــود و...، اما »تهدیــد« را باید »محدود« کرد. این 
واقعیت های تاریخی اســت که روانشناسی ایرانیان را شکل داده است. از 1۷۹۰ 
میلادی به بعد ابتدا قرارداد گلستان )جنگ اول ایران و روسیه( منعقد شده. سپس 
در جنگ دوم ایران و روسیه قرارداد ترکمانچای بسته شده است. بعد ماجرای از 
دست دادن هرات شکل گرفته است. در زمان رضاشاه اروندرود را از دست دادیم 
و از دست رفتن آرارات، از دست رفتن فیروزه و... از دست رفتن بحرین در زمان 
محمد رضاشاه هم ثبت شده است. اما این همه ماجرا نیست؛ در قرن بیستم تحقیر 
جنگ جهانی اول را داریم که ایران اشغال شد و مردم به قحطی مبتلا شده اند. در 
جنگ جهانی دوم، هم دوباره ایران اشــغال شــد. اشغال آذربایجان هم در ادامه به 
وجود آمد. در واقع تا سال 1۹۴۵ ایران طی 1۵۰ سال تهدید و تحقیر مداوم را از سر 
گذرانده است. از سال 1۹۴۵ که پهلوی دوم روی کار آمد تلاش کرد با وابستگی 
این تحقیر را جبران کند. ابتدا سیاست دوستونی جانسون باعث شد، ایران به یکی 
از دو ستون امنیتی منطقه بدل شود. سپس با خراب شدن وضعیت امریکا و دکترین 
نیکسون که تلاش می کند نیروی امریکایی در بیرون امریکا نجنگد این روند تغییر 
کرد. ما باید متوجه باشــیم حضور خارجی همواره تهدید اســت، شاه از دکترین 
نیکسون استفاده کرد و نخستین پیروزی نظامی ایران را طی 1۸۰ سال در ظفار عمان 
شکل داد. در این پیروزی هم ایران به عنوان نیروی نیابتی و نه نیروی اصیل پیروز 
شد. این نیروی نیابتی همچنین در سال 1۹۷۵ توانست قرارداد 1۹۷۵ الجزایر را با 
عراق منعقد کند. این دوران تلاش ایران در بیرون آمدن از تحقیر تاریخی از طریق 
وابســتگی است. با انقلاب ســال ۵۷ ایران، اما روند تازه ای را آغاز کرد که در آن 
چند خاصیت نمایان شد. نخست اینکه ایران به بیرون وابستگی ندارد، دوم اینکه 
جمهوری اسلامی نخستین حکومتی است که طی 22۰ سال گذشته یک وجب از 

خاک ایران را از دست نداده است. 
حتی شاه هم بحرین را از دست داد، اما جمهوری اسلامی نه. ۸ سال از صدام 
در برابر یک انقلاب جوان حمایت شــد، اما ایران یک وجب خاکش را از دست 
نداد. پس از آن هم به دنیا فهماندیم که ایران لقمه راحتی نیست که هر قدرتی بتواند 
بخشی از ایران را بکند و ببرد. امریکا اگر با ما در بیفتد ما پهپاد آنها را می زنیم. شهید 
سلیمانی ما را بزند ما عین الاسد آنها را می زنیم. اسراییل اگر با ما در می افتد ما پاسخ 
می دهیم. اینها نکات مهمی اســت؛ در روایت ما ایران به موجودیتی بدل شده که 
بدون تکیه بر قدرت خارجی می تواند از استقلال و تمامیت ارضی خود پاسداری 
کند. دیگر نیاز نیست که فکر و ذکرمان حفظ امنیت مان باشد. حفظ امنیت ما یک 
دستاورد است. ایجاد این دستاورد بیش از همه مرهون مردم، نیرو های مسلح و امام 
)ره( و مقام معظم رهبری است. البته حتما می شد این دستاورد با هزینه های کمتر 
شــکل بگیرد، اما نهایتا دستاورد ارزشمندی است. البته دستاورد های دیگری هم 
به دست آورده ایم که متولیان باید درباره آن صحبت کنند. اما حالا که دلمشغولی 
ما امنیت نیست، باید به همان اظهاراتی توجه کنیم که دکتر پزشکیان در روز های 
انتخابات مطرح کرد. اینکه ما از نگاه تهدید محور با توجه به همه تهدید ها می توانیم 
نگاه فرصت محور داشــته باشیم؛ با جهان تعامل داشته باشیم. با اطمینان به نفس 
می توانیم مذاکره کنیم. چون توانســته ایم از امنیت مان بدون کمک خارجی دفاع 
کنیم. ما اعتماد به نفســی داریم که مردم خودمــان را تهدید نمی گیریم. ایرانیان 
خارج از کشــور را تهدید نمی گیریم؛ بنابراین لازم نیست قانون مشاغل حساس 

را تصویب کنیم. 
باید دید چند ایرانی خارجی از کشــور جاســوس بوده اند؟ چند نفوذی در 
ایرانیان خارجی از کشــور داشته ایم؟ آنقدر متوجه آدرس های غلط شده بودیم 
که آدرس های واقعی را فراموش کرده بودیم.  امروز نگاه مان به همســایگان مان، 
نهاد های بین المللی، fatf و... نباید بر اســاس تهدید باشــد. همه این نگاه ها که 
تهدید محور و ناشی از عدم اعتماد به نفسند. باید بپذیریم که دوران تهدید ما به سر 
آمده و می توانیم به فرصت ها نگاه کنیم. وقتی به همسایه با نگاه تهدید نگاه نشود 

یعنی مسوول روابط کشور بخش سیاسی و اقتصادی است.

ظریف :

از حلقه اول تصمیم سازی های 
دکتر پزشکیان حذف شده ام

 معاون اول رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: در 
اواخــر دهه ۷۰ و اوایل دهــه ۸۰ خیلی از طرح 
هایی که تصویب شده بود عملا متوقف بود در 
آن دوران نفــت را با قیمت ۷ دلار می فروختیم 
اما ما برای گســترش مرکز اسناد و کتابخانه 
ملــی با جدیت تلاش کردیم تــا کتابخانه ملی 
و مرکز اسناد به شــکل امروزی تاسیس شد.
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